

The Managing Editors

Article Editorial

Intervention. European Journal of Economics and Economic Policies

Provided in Cooperation with:
Edward Elgar Publishing

Suggested Citation: The Managing Editors (2009) : Editorial, Intervention. European Journal of Economics and Economic Policies, ISSN 2195-3376, Metropolis-Verlag, Marburg, Vol. 06, Iss. 2, pp. 138-139,
<https://doi.org/10.4337/ejeep.2009.02.00>

This Version is available at:
<https://hdl.handle.net/10419/277156>

Standard-Nutzungsbedingungen:

Die Dokumente auf EconStor dürfen zu eigenen wissenschaftlichen Zwecken und zum Privatgebrauch gespeichert und kopiert werden.

Sie dürfen die Dokumente nicht für öffentliche oder kommerzielle Zwecke vervielfältigen, öffentlich ausstellen, öffentlich zugänglich machen, vertreiben oder anderweitig nutzen.

Sofern die Verfasser die Dokumente unter Open-Content-Lizenzen (insbesondere CC-Lizenzen) zur Verfügung gestellt haben sollten, gelten abweichend von diesen Nutzungsbedingungen die in der dort genannten Lizenz gewährten Nutzungsrechte.

Terms of use:

Documents in EconStor may be saved and copied for your personal and scholarly purposes.

You are not to copy documents for public or commercial purposes, to exhibit the documents publicly, to make them publicly available on the internet, or to distribute or otherwise use the documents in public.

If the documents have been made available under an Open Content Licence (especially Creative Commons Licences), you may exercise further usage rights as specified in the indicated licence.



<https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/>

Vol. 6 (2009), Number 2 | Jg. 6 (2009), Heft 2

Editorial	138
Forum	
Interview with Barbara R. Bergmann.....	141
Leonhard Dobusch, Jakob Kapeller: Diskutieren und Zitieren: Zur paradigmatischen Konstellation aktueller ökonomischer Theorie	145
Debating and citing: A comment on the paradigmatic stance of current economic theory	
Herbert Walther: Economic policy after the crash.	153
Eckhard Hein, Jan Prieue: The Research Network Macroeconomics and Macroeconomic Policies (FMM) – Past, present and future.	166
Special Symposium on »Financial instability and crisis«	
Philip Arestis	174
Robert A. Blecker	182
Marica Frangakis	187
Marc Lavoie	196

Articles | Artikel**Special Issue on »Current relevance and perspectives of Keynesian Economics«**

Editorial to the Special Issue.	203
Hans-Michael Trautwein, Abdallah Zouache: Natural rates in the New Synthesis: Same old trouble?	207
Engelbert Stockhammer, Paul Ramskogler: Post-Keynesian economics – How to move forward	227
Matthieu Charpe, Peter Flaschel, Christian Proano, Willi Semmler: Overconsumption, credit rationing and bailout monetary policy: A Minskyan perspective	247
Jerry Courvisanos, Anthony J. Laramie and Douglas Mair: Tax policy and innovation: A search for common ground	271
Gennaro Zezza: Fiscal policy and the economics of financial balances	289

Book Reviews | Rezensionen

Robert Leeson (ed.): The Keynesian Tradition The Anti-Keynesian Tradition (Malcolm Sawyer)	311
Stefan Ederer: Einkommensverteilung und gesamtwirtschaftliche Nachfrage in Österreich und den Niederlanden (Artur Tarassow, Christian Schoder)	313
Neva Goodwin, Julie A. Nelson, Frank Ackerman, Thomas Weisskopf: Microeconomics in Context	
Neva Goodwin, Julie A. Nelson, Jonathan Harris: Macroeconomics in Context (Marc Lavoie)	315
Mary M. Gregory, Wiemer Salverda, Ronald Schettkat (eds.): Services and Employment. Explaining the U.S. – European Gap (Engelbert Stockhammer)	317

Contents | Inhalt

137

Lilia Costabile (ed.):

Institutions for Social Well Being. Alternatives for Europe

(Martin Schürz) 320

Editorial

Nearly all contributions to this issue deal with the current financial and economic crisis and its effects – in one way or another. Herbert Walther's contribution to the Forum on economic policy after the crisis serves as an introduction. A Special Symposium in the Forum section is also dedicated to causes of the crisis and economic policy recommendations aiming at preventing or moderating further financial market crises. The symposium has originated from a plenary discussion at the 2nd International Summer School of the Research Network Macroeconomics and Macroeconomic Policies (FMM) in August 2009 and comprises contributions by Philip Arestis, Robert Blecker, Marica Frangakis and Marc Lavoie. With this symposium we continue a format we already used in issue 1, volume 4 (2007), for a survey on »How heterodox is the mainstream?«. We hope that this contrasting juxtaposition is of interest for our readers.

The present crisis poses new challenges for macroeconomic theory, too; especially for mainstream economics. Both the emergence and the severeness of the crisis are difficult to explain within the orthodox framework of long-run self-stabilising markets. Therefore, with the Special Issue in the Article section we would like to contribute to the debate on the »Current relevance and perspectives of Keynesian Economics«. The Special Issue contains contributions which take issue with the theoretical core of mainstream macroeconomics, discuss perspectives of Keynesian economics and apply different Keynesian models to present economic policy issues. Although it is not part of this Special Issue, the contribution to the Forum by Leonhard Dobusch and Jakob Kappeller fits very well into the discussion of competing economic paradigms, because it investigates stabilising network effects of citing

Editorial

Nahezu alle Beiträge dieses Hefts beschäftigen sich in der einen oder anderen Weise mit der gegenwärtigen Finanz- und Wirtschaftskrise und ihren Folgen. Den Auftakt im Forumsteil macht Herbert Walthers Beitrag zur Wirtschaftspolitik nach der Krise. Die Suche nach Ursachen der Krise und nach wirtschaftspolitischen Empfehlungen zur Verhinderung oder Abmilderung weiterer Finanzmarktkrisen ist auch Thema eines Symposiums im Forumsteil. Hervorgegangen aus einer Diskussionsveranstaltung auf der 2. internationalen Sommerschule des Forschungsnetzwerkes Makroökonomie und Makropolitik (FMM) im August 2009 konnten wir für eine Einschätzung der Situation Philip Arestis, Robert Blecker, Marica Frangakis und Marc Lavoie gewinnen. Wir greifen mit dem Symposium auf ein Format zurück, das wir bereits in Heft 1, Jahrgang 4 (2007), für unsere Umfrage »Wie heterodox ist der Mainstream?« genutzt haben, und hoffen, dass diese Form der Gegenüberstellung unterschiedlicher Positionen auf Interesse bei den Leser|inne|n stößt.

Die gegenwärtige Krise stellt ebenfalls neue Herausforderungen an die makroökonomische Theorie, insbesondere die des Mainstreams. Sowohl die Entstehung als auch das Ausmaß der Krise sind in den Standardmodellen, die von langfristig stabilen Märkten ausgehen, nur schwer erklärbar. Entsprechend möchten wir mit unserem Schwerpunkt im Artikelteil zur Debatte um die aktuelle Relevanz und die Perspektiven Keynesianischer Ökonomik beitragen. Der Schwerpunkt enthält Beiträge, die den theoretischen Kern des Mainstream-Makromodells kritisieren, die Perspektiven Keynesianischer Ökonomik diskutieren und verschiedene Keynesianische Modelle auf aktuelle Fragen der Wirtschaftspolitik anwenden. Wenngleich

behaviour in academic journals from a sociology of knowledge perspective.

The Special Issue of the Article section originates from an event of the FMM. It covers selected papers of the 12th annual conference of the network which took place on October, 31st, and November, 1st, 2008, in Berlin. Therefore, we have also included a text on the network itself and its aims and activities by Eckhard Hein and Jan Prieue.

One contribution to the issue touches the topic of the financial market crisis only briefly. It is, however, not only easy readable, it is also worth while reading: In the interview of this issue Barbara R. Bergmann gives an overview of her academic life and career. Besides her enormous influence on the development of feminist economics she succeeded in pursuing economics as an endeavour which is, never remote of theory, always oriented towards practice. Insofar it might be that some advice concerning the financial market crisis can still be derived from the remarks by Bergmann.

Finally, we would like to thank the Hans Böckler Foundation for financial support of this issue.

The Managing Editors

der Text nicht Teil des Schwerpunkts ist, passt der Forumsbeitrag von Leonhard Dobusch und Jakob Kappeller inhaltlich ebenfalls sehr gut zur Diskussion konkurrierender ökonomischer Paradigmen, da er wissenssoziologisch den stabilisierenden Netzwerkeffekten des Zitierens in Fachzeitschriften nachgeht.

Wie im Fall des Symposiums im Forumsteil ist auch der Schwerpunkt des Artikelteils aus einer Veranstaltung des FMM hervorgegangen. Er enthält ausgewählte Beiträge der 12. Jahreskonferenz des Netzwerkes, die unter dem Titel »Macroeconomic Policies on Shaky Foundations – Whither Mainstream Economics?« am 31. Oktober und 1. November 2008 in Berlin stattfand. Nur folgerichtig erschien es uns daher, einen Text zum Netzwerk selbst und dessen Programmatik und Aktivitäten von Eckhard Hein und Jan Prieue mit in das Heft aufzunehmen.

Ein Beitrag des Heftes streift das Thema Finanzmarktkrise nur kurz. Dennoch ist er nicht nur gut lesbar, sondern auch sehr lesenswert: Im Interview dieses Heftes stand Barbara R. Bergmann der Redaktion Rede und Antwort. Neben ihrem enormen Einfluss auf die Entwicklung feministischer Ökonomik hat sie es auch immer verstanden, eine nie theorieferne, aber immer praxisorientierte Forschung zu betreiben. Insofern lassen sich dann doch möglicherweise einige Hinweise aus den Bergmannschen Ausführungen für die aktuelle Krisensituation ziehen.

Wir bedanken uns bei der Hans-Böckler-Stiftung, die zur Finanzierung dieses Schwerpunkthefts beigetragen hat.

Die Redaktion

